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intilnirea conduc5torilor gcolilor de arhitecturd din Rominia
Si a conducerii OAR
15 maa 20{5, Cluj- Napoea

Oiganizrrea
lntentia de a organiza o intalnire intre OAR si conduc5torii gcolilor de
aftitecture din Romenia a tost discutate s.i agreatii inci din 2014. Ocazia a
ap;rut in luna mai 2015, cand organizalo.ii ZA (Zilele Arhitecturii) - studeng
memki ASIA (Asocialia Studentitor Arhitecti) din cadrut Facu[egi de
Arhitecture gi Urbanism a Universit{lii Tehnice din Cluj - au invitat
reprezentanli ai Fcolilor la o dezbatere pe teme legate de educalia din
domeniu ln Romania. OAR a propus o intalnire cu aceasti ocazie gi

-participarea la dezbaterea propuse de studenti. Conduc;torii $colilor de
arhitecturd din Bucuresti, Timi$oara. laqi 9i Cluj au agreat propunerea gi au
confirmat disponibilitatea. OAR a fecut demersudle necesare gi intalnirea a
avut loc in dala de 15 mai 2015.

Obiectivele
Obiectivele intalnirii dintre conducltorii gcolilor d6 arhitectu€ si cei ai OAR,
lntAlnire care nu are precedent in aceasti formuld, au fosl urmitoarele:

. debutul unei colabodri organizate intre instituliile formatoare si
organizatia profesionald;

. identificarea problemelor formirii arhitectilor in RomAnia, a
eventualelor diferenle gi a punctelor comune intre gcoli;

r stabilirea unor cei de actiune ln colaborare Si a spruinului acordat de
entitdlile participante pentru atingerea obiectivelor.

Participang
Au participat domnul Zeno BogdEnescu, rector UAUIM Bucure$ti, domnul
loan Andreescu, decan FAT, UPTIM Timi$oara, domnul Mihai Dri$cu,
prodecan FA lagi, domnul Romulus Zamfir, decan FAU, UTCN Cluj, domnul
gerban Tiganag, preQedinte OAR, gi domnut gerban Sturdza, pregedinte al
Filialei teritoriale Bucure$ti a OAR.
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Probleme discutaie
Se observe existenla mai multor categorii de form6ri ale arhiteclilor:

. scoli orientate spre cercetare, lehnologie gi interdisciplinaritate Qi

mai putin spre Praclica curente;
. gcoli orientate spre construire, mestesuguri, tehnici traditionale 9i

resur6e locale;
. lcoli orientate spre formare clasici, in care teoria arhitedurii ocupe

un loc central.

Uniunea Europeane aloce resurse exrem de importante pentru cercetare 9i

inovare, resurse la care se poate accede ca universitate prin conso(ii,
proiecte specializate gi folosind cu precadere resursa exirem de consistenti

a studenlilor din programele de master. Se constate incompatibilitatea dintre

sistemul din Romania, integrat, respectiv nediferenliat in licenF si master $i

sistemul Bologna, cu licenli qi master. Aceastl incompaiibilitate conduce la

probleme majore de accesare a resurselor UE pentru cercetare. S-a

constatat $i diversitatea $colilor de arhitecturd din Eu.opa si existenta unei

direclii de specializare specifice penlru cele mai importante 9i de succes.
.Rom6nia este interesantd pentru cercetare, din perspectiva existentei unui

spatiu de studiu gi al unui teren fertil pentru parteneri extemi S'a discutat, de

asemenea, despre existenta nemullUmirilor studenlilor in legiture cu directia

gi actualitatea formirii la care particip5.

OAR se declare un partener al lcolilor de arhitecture in stabili.ea

standardului pentru formarea arhiteclilor.

Participanlii la discutie au agreat Posibilitatea existenlei unor sisteme

alternative dlferite, dac, standardul stabilit este atins.

Problemele principale ale gcolilor romanelli au rezultat a fi comune. Cele mai

acule sunt sc5derea numirului de viitori studenfi interesati si dificu[elile de

finanlare. Absenta pmgramelor de predare in limbi strdine reduce

posibilitatea de a avea studenli *reini sau din cad.ul unor programe

internationale. ln situa$a existenlei unor programe de master, studentii streini

din insttutiile partenere s-ar adiuga la cei locali, crescand numarul. De

asemenea, s-a mentionat posibilitatea ca statul si retrage treptat finanlarea

facuhltilor gi cA taxele care Ee percep sunt o falsi finantare, pragul de

suportabilitate al acestora fiind sub colele necesare. Sistemul integrat este

mai pulin finantat decat cel cu licente Si master. Resursa europeani este

importanta dar nu poate fi garantate $i e dificil de programat. Tranzilia la un

. alt sistem presupune o perioadi egalS cu numErul anilor de studii' deoarece

un student care incepe un ciclu trebuie sI cunoasci formula comdet5, care

nu se poate schimba pe palcurs. lnterdisciplinaritatea este important5 9i

inginerii nu trebuie privili ca fiind competitori ai arhitectilor.

Un model posibil al fi cel al unei licenle cu baze comun5 $i al unor masterate

care, in complementaritate cu licenla, se conduce la calificarea standard de

arhitect dar se aibi specializiri oplionale.
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Concluzii gi continuare
S-a discutat stabilirea standardului formdrii arhiteclilor, ?n cooperare intre
facultdti Si ordin gi agrearea diversificdrii sistemelor in fun{ie de opliunile
fiecdrei gcoli. Este necesari studierea aprofundale a problemelo, legale
ale sislemului romanerc. Problemele scolilor mici si capacitatea de
adaptare la un sistem nou dlferl de problemele qcolilor mari. Toti participanlii
accept5 id€ea diversitllii, a tranzi{iei chiar $i nesimultane pentru care pot
opta oricare dintre scolile de arhitecture. S-a remarcat interesul pentru
absorbirea in procesele de formare a formulelor alternative, locale, rurale sau
traditionale Ei a colaborarii lntre zona educafiei cu cea a p.ofesiei. O intalnire
uiterioari va fi organizati la Bucuregti in perioada 10 - 1S iunie.

Dezbatersa publlcl din cadrul Zilelor Arhitecturii ta Ctui
Dezbaterea a fost organizati in sala Ginema Arta, arhipline cu peste 400 de
persoane in audien!5, in marea majoritate studenli, cadre didactice 9i
participanli la conferinlele ZA. Dezbaterea e durat circa 3 ore si a fost
moderata de Serban Tiganas,. Au participat doamna profesor Dana Vais

' alaturi de conducetorii qcolilor prezen{i la int5lnire. [n prima parte s-au ficut
dedaratii 9i aprecieri asupra situaliii existente gi s-au comunicat audienlei
principalele subiecte $i concluzii didcutate la intalnire. ln partea a doua s-au
coloctat circa 15 inhebdri din audiente, grupate pe probleme legate de
necesitatea colaborarii dintre institutii, de rEcesitatea corelarii intre
capacitatea de absorblie a pietei gi cifrele d€ scolarizare. S-au cerut
schimburi de studenli intre gcolile romanesti, regendirea admiterii pentru a
elimina 'traseismul', s-au comentat discrepantele dintre proiec.tele de
diplome Si realitSlile romaneqli. S-a solicitat implicarea studenlilor in
procesele de transformare a gcolilor si renunlarea la sistemele de ocuparc a
posturilor didactice prin concursuri false, cu dedicalie, gi mai ales stoparea
angajirii de persoane firi calit6ti care s5 le recomande pentru a fi cadre
didactice.
in final s-a solicitat incadrarea oficiala a Zilelor Arhiteclurii ln programul
facultalii de arhitecturA, propunerc acceptate de decanul acesteia, domnul
Romulus Zamfir.
Dezbaterea a fost filmate integral si a constituit apogeul seriei de confarinle
din programul ZA. Eforturile studenlilor au fost apreciate de conducatorii
qcolilor, de invitati $i de OAR, ca fiind exceplionale.

A consemnat gerban Tiganag, pr999CjlS$48__
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